
    

Kirkeudvalget har ved brev af 17. november 2016 (KIU alm. del – spørgsmål 1) 
bedt om min besvarelse af spørgsmål: 

”Ministeren bedes oplyse, om biskoppernes forsøgsordning med kirkelige viel-
ser uden for kirkerummet vil blive gjort permanent. I forlængelse heraf bedes 
ministeren oplyse antallet af kirkelige vielser, der er foretaget uden for kirke-
rummet, samt om ministeren er bekendt med, om der er udfordringer i forbin-
delse med afholdelse af kirkelige vielser udenfor kirkerummet, herunder f.eks. 
udfordringer i forhold til Arbejdsmiljøloven for det kirkelige personale under 
disse vielser, og om nogle par er blevet afvist, fordi sognepræsten ikke har øn-
sket at deltage i forsøget.”  

 

Svar: 

Til brug for besvarelse af KIU alm. del spørgsmål 1 har jeg indhentet svarbidrag 
fra samtlige biskopper, koordineret af biskop over Københavns Stift, der oply-
ser følgende: 

 

”I henhold til bekendtgørelse nr. 547 om vielse inden for folkekirken § 3, stk. 2 
kan biskoppen tillade, at vielse foretages uden for kirkens rum, når særlige 
grunde taler herfor. 

Siden april 2013 har det været muligt at søge om tilladelse til at foretage vielse 
uden for kirkens rum. Biskopperne besluttede på bispemøde den 23. oktober 
2014 at forlænge ordningen i 2 år frem til udgangen af 2016. Der henvises til 
biskoppernes notat fra den 24. april 2013 om vejledning for vielser uden for 
kirkerummet samt tillæg til vejledningen af den 16. januar 2014. 

I de 10 stifter er det registreret, at der i den forgangne forsøgsperiode har væ-
ret afholdt tilsammen 1769 vielser uden for kirkens rum.  

Det er oplyst, at der har været givet enkelte afslag (15 stk.), hvoraf de 5 har væ-
ret begrundet med, at præsten ikke fandt den ønskede placering egnet til viel-
se. Andre er blevet afvist med den begrundelse, at præsten ikke ønskede at fo-
retage udendørsvielser eller vielser uden for eget sogn. Det er opfattelsen, at de 
fleste [af de 15] vielser, [hvortil der er givet afslag], er blevet gennemført af en 
anden sognepræst. Det kan tilføjes, at for så vidt angår København, er det afta-
len, at en præst, der ikke ønsker at medvirke til en vielse uden for kirkens rum, 
henviser til provsten for en løsning. 

Ingen biskopper har fået kendskab til, at der skulle have været anledning til ar-
bejdsmiljømæssige problemer i forbindelse med vielser afholdt uden for kir-
kens rum.  
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Side 2 
Imidlertid har der været konstateret udfordringer for præsterne, herunder   

 at vielser uden for kirkerummet kræver mere forberedelse, også af 
brudeparret 

 at vielser i det fri er afhængig af godt vejr 
 at der kan forekomme lydgener fra naboer mv. 
 at der er tvivl om, hvilke instanser, der skal søges tilladelse ved (kom-

mune, politi mv.) 
 at der mangler faste retningslinjer for, hvad præsterne kan forvente af 

kirkelig betjening 
 at man skal være meget opmærksom på lydforholdene (eksempelvis 

kan præsten være svær at høre, hvis det blæser) 
 at det er nødvendigt med en gennemtænkt plan b ved udendørs vielser 

i tilfælde af dårligt vejr 
 at lydanlæggene ikke kan spille rummet op 
 at stoleopsætning bør være som i kirken 
 at der kan være overenskomstmæssige problemer for de ansatte i kir-

kerne (dette er dog ikke nøjere beskrevet) 
 at man kan overveje, at sognene får en forpligtelse til at henvise til en 

præst, hvis præsten i bopælssognet eller vielsesstedssognet ikke øn-
sker at forestå vielsen (dette er der ingen konkrete eksempler på). 

 

[Om] Hvorvidt ordningen bør gøres permanent, udtaler de fleste biskopper sig 
positivt, og der er på det seneste bispemøde i slutningen af oktober 2016 blevet 
nedsat en arbejdsgruppe, der skal udarbejde et erfaringsnotat som beslut-
ningsgrundlag for biskopperne. Det er tanken at beslutningsgrundlaget skal fo-
relægges biskopperne på mødet i januar 2017.” 

 
Som nævnt ovenfor drøftes erfaringerne med kirkelige vielser uden for kirke-
rummet på biskoppernes møde i januar 2017. Jeg afventer derfor på nuværen-
de tidspunkt biskoppernes tilbagemelding til mig, inden jeg tager stilling til 
spørgsmålet om, hvorvidt muligheden for kirkelige vielser uden for kirkerum-
met skal gøres permanent.  
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